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فساد در واردات خودرو توسط عوامل دخيل 
در ثبت سفارش در حالي به سوژه داغ رسانه ها 
تبديل شده كه يك سند تازه نشان مي دهد 
وزيلر صنعت حمايتلي ويژه و خلاف قانون 
از يلك واردكننده خودرو انجام داده اسلت. 
خبرگزاري مهر روز گذش��ته سندي از حمايت 
ويژه وزي��ر صنعت و تجارت از ي��ك وارد كننده 
خاص منتشر كرد. اين فرد س��ال گذشته طي 
حكمي، به عن��وان عضو هيئت انديش��ه ورزي 
وزارت صنعت منصوب شد و در يك سال اخير 
در گفت و گو با رسانه ها،مدام از وجود انحصار در 
واردات خودرو گله كرده اس��ت. اين سند نشان 
مي دهد وزير صنعت س��ال گذشته دستور داده 
با يك واردكننده خودرو - كه فاقد نمايندگي از 
شركت اصلي بوده و طبق اعلام سازمان حمايت، 
داراي س��ابقه تخل��ف در پيش ف��روش خودرو 
است- براي ثبت س��فارش و ترخيص خودرو از 
گمرك، در زمان ممنوعيت همراهي شود. يكي 
از شركت هاي غيررسمي واردكننده خودرو در 
تاريخ ۱۳۹۶/۶/7 طي نامه اي به شماره ۱۰۳۹ 

به وزير صنعت نوشته است: 
پيرو دستورالعمل تكميلي واردات خودروهاي 
سواري توسط اش��خاص حقيقي و حقوقي فاقد 
نمايندگي رس��مي ب��ه ش��ماره ۱۳۸۰۶۳/۶۰ 
م��ورخ ۱۳۹۴/۶/22 وزارت صنع��ت، واردات 
خ��ودرو توس��ط غيرنمايندگي ه��ا من��وط به 
پرداخ��ت ۳ درص��د ارزش CIF خودروه��ا به 
نمايندگان رس��مي گردي��د، ليك��ن در فاصله 
كوتاهي پس از دستور العمل مذكور، پيرو ماده 
ششم دس��تورالعمل معاون اول محترم رياست 

جمهور ب��ه ش��ماره ۱2۵۶۱2/۵۳۸۸7 مورخ 
۱۳۹۵/۱۰/۱2 كه واردات خ��ودرو را منوط به 
ارائه نمايندگي و خدمات پ��س از فروش نمود، 
س��امانه ثبت س��فارش خودرو توس��ط وزارت 
صنعت، مع��دن و تج��ارت روي واردكنندگان 
غيرنماينده بس��ته و ثبت سفارشات انجام شده 

ابطال گرديد.
در اين راس��تا ش��ركت) م. ر ( كه عضو رسمي 
انجمن صنفي واردكنندگان خودرو مي باش��د 
و يك��ي از معتبرتري��ن ش��ركت هاي فعال در 
عرصه فروش خودروه��اي خارجي بوده، جهت 
ايفاي تعهدات به مش��تريان خود، قبل از تاريخ 
۱۳۹۵/۱۰/۱2 اقدام به خريد و ثبت س��فارش 
تع��داد ۱۱۶۵ دس��تگاه خودرو نم��ود كه پيرو 
دستورالعمل معاون اول محترم رياست جمهور 
ثبت سفارشات انجام ش��ده اين شركت ابطال 
گرديد. شايان ذكر است از اين تعداد بالغ بر ۶۴۰ 
دستگاه تعهد به مشتريان بوده و ۵2۵ دستگاه 
نيز جهت فروش خريداري ش��ده كه در كشور 

امارات موجود مي باشد. 
با عناي��ت به اينك��ه در صورت ع��دم ورود اين 
خودروها به كشور سرمايه ملي و وجوه پرداخت 
شده به كشور عودت نخواهد شد و سرمايه هاي 
اين ش��ركت كه براي ايفاي تعهدات اختصاص 
يافته بود به شكل بلاتكليف درآمده است، يقيناً 
نه تنها اين ش��ركت را متحمل خس��ران بزرگ 
خواهد كرد، بلكه سبب تضييع حقوق مشتريان 

اين شركت مي شود.«
اين نامه كه دقيقاً مصادف با روز معارفه وزير در 
وزارت صنعت نگارش شده، با فاصله كمتر از سه 

روز يعني در تاريخ ۱۳۹۶/۶/۱۰ از س��وي وزير 
پاراف مي ش��ود و جالب تر اينكه يك روز پس از 
دستور وزير، تازه در دبيرخانه وزارت صنعت در 

تاريخ ۱۳۹۶/۶/۱۱ به ثبت مي رسد. 
وزير صنع��ت در هام��ش اين نام��ه، خطاب به 
مجتبي خسروتاج، رئيس سازمان توسعه تجارت 
اين گونه مي نويسد: »جناب آقاي خسروتاج، با 
سلام. حُس��ن حضور اين مجموعه در مجموعه 
واردكنندگان اندك خودرو مايه تعديل قيمت ها 
حتي قيمت نمايندگي اس��ت. ل��ذا مطالب اين 
انجمن هم در جلس��ات سياس��تگذاري شنيده 
شود. از طرفي اگر ثبت س��فارش صورت گرفته 
و تعهداتي به مش��تريان ايجاد شده است نبايد 
لطمه بخورد حتي اگر درآمد اتفاقي به وجود آيد. 
وظيفه نظام مالياتي است كه حقوق حقه اش را 

اخذ كند. ۱۳۹۶/۶/۱۰«
در اين نامه و هامش انجام ش��ده توس��ط وزير 
صنعت نكات مهم و قابل تأملي وجود دارد كه به 

برخي از آنان اشاره مي شود:
»در حال��ي كه در اي��ن نامه، ش��ركت مذكور 
صراحتاً ذكر كرده كه ثبت س��فارش ها طبق 
قانون باطل گرديده اس��ت، ولي وزير صنعت، 
رس��ماً اعلام مي دارد كه »اگر ثبت سفارش��ي 
صورت گرفته و تعهداتي به مشتريان ايجاد شده 
است نبايد لطمه بخورد«؛ سؤال اينجا است كه 
آيا اين به معناي اعطاي رانت غيرقانوني بزرگ 
به يك واردكننده غيررس��مي نيست؟ بر چه 
اساسي شركت مذكور از قوانين جاري كشور 

مستثني شده است؟
يكي از ن��كات قاب��ل توجه ديگر اين اس��ت كه 

ش��ركت مذكور تلويح��اً اعلام م��ي دارد بالغ بر 
۶۴۰ دستگاه خودرو به مش��تريان ايفاي تعهد 
كرده است. حال س��ؤال اينجا است كه چرا بايد 
از يك ش��ركت با س��ابقه تخلف در پيش فروش 
خودرو )به استناد نامه سازمان حمايت(، چنين 

حمايت خاصي صورت گيرد؟
وزي��ر صراحت��اً اع��لام داش��ته اند ك��ه حضور 
نماين��دگان غيررس��مي در بازار ماي��ه تعديل 
قيمت ها حت��ي قيمت نمايندگي اس��ت. حال 
سؤال اينجا است كه چرا از سال گذشته تاكنون 
فعاليت اين شركت ها ممنوع ش��ده كه اين امر 
منجر به ايجاد انحصار و افزايش قيمت در بازار 
ش��ده اس��ت؟ به طوري كه صرفاً چند شركت 
خاص بيش��ترين بهره را از اعمال سياست هاي 

دولت برده اند. 
هر چه بيشتر در اين نامه و پاراف وزير محترم 
تأمل و دقت شود، سؤالات و ابهامات بيشتري 
به ذهن مي رسد. اينكه وزير مدافع كدام بخش 
خصوصي اس��ت، اصلي ترين نكته است كه به 
نظر مي رسد بايد در اين خصوص شفاف سازي 
لازم صورت گيرد. طبق ك��دام ادله و منطقي 
چنين حماي��ت معناداري از آق��اي »م. ر« و 
شركت متبوعش صورت گرفته است؟ آن هم 
حمايتي كه خلاف مقررات جاري كشور بوده 
است. اهميت اين نكته وقتي مضاعف مي شود 
كه بدانيم شركت فوق الذكر از حاميان اصلي 
يكي از نامزدهاي انتخابات رياست جمهوري 
سال گذش��ته بوده اس��ت. نامزدي كه اتفاقاً 
وزير صنعت رياست س��تاد انتخاباتي او را بر 

عهده داشت!

حمايت ويژه وزير صنعت از واردكننده خاص!
   خودرو

حباب سكه به خاطر ذخيره سكه هاي 
پيش فروش شده است

رئيس اتحاديه فروشلندگان طا و جواهر با اشلاره به حباب ۷۱۰ 
هزار توماني قيمت سكه تمام گفت: افزايش تقاضاي احتمالي ايام 
پيش رو تأثير آنچناني بر بازار و قيمت طا و سكه نخواهد داشت. 
به گزارش »ايسنا«، ابراهيم محمد ولي، در رابطه با قيمت انواع سكه و 
طلا در بازار تهران اظهار كرد: با توجه به قيمت 2۶۱ هزار و ۵۰ توماني 
براي هر گرم طلاي ۱۸ عيار، سكه تمام طرح جديد با 7۱۰ هزار تومان 
حباب قيمتي، ۳ ميليون و 2۱۰ هزار تومان قيمت دارد. رئيس اتحاديه 
فروشندگان طلا و جواهر با اشاره به قيمت هزار و 2۳2 دلاري هر اونس 
طلاي جهاني ادامه داد: قيمت هر قطعه س��كه تم��ام طرح قديم طي 
معاملات بسيار اندك روز جاري ۳ ميليون تومان، نيم سكه يك ميليون 
و ۵۶2 هزار تومان، ربع سكه 7۸۰ هزار تومان و سكه يك گرمي ۴۴۰ 

هزار تومان تعيين شده است. 
وي خاطر نشان كرد: قيمت انواع سكه و طلا طي معاملات روز جاري 
روند صعودي به خود گرفته و به نظر مي رسد با توجه به روند صعودي 
بازار در روزهاي گذش��ته، س��كه هاي پيش فروش ش��ده كه در هفته 
گذشته از س��وي بانك مركزي به صاحبان آنها عرضه شد، هنوز راهي 
به بازار پيدا نكرده است و اكثر افراد به دنبال آن هستند تا در زمان اوج 
قيمت  سكه هاي خود را به بازار عرضه كنند. محمد ولي با پيش بيني 
آنكه سكه هاي پيش فروش شده تحويلي در حال حاضر توسط صاحبان 
آنها ذخيره شده اس��ت، گفت: بازار در حال حاضر دچار ركود عجيبي 
شده و با وجود التهاب در بازار كمتر كسي براي خريد و فروش به بازار 
مراجعه مي كند و اين در حالي است كه افراد تنها براي رفع نياز به خريد 
سكه هاي خرد آن هم در حجم بسيار اندك روي خواهند آورد. رئيس 
اتحاديه فروشندگان طلا و جواهر تهران در پاسخ به اين سؤال كه آيا با 
توجه به در پيش بودن اعياد قربان و غدير و همچنين سفر زائران خانه 
خدا، بر ميزان تقاضا در بازار افزوده خواهد شد، تأكيد كرد: روند بازار در 
حال حاضر به گونه اي است كه خريد و فروش در آينده نزديك نيز به 
شدت اندك خواهد بود و حجم تقاضاي ايجاد شده ايام پيش رو آنچنان 

بر بازار و قيمت انواع سكه و طلا تأثيرگذار نخواهد بود. 
..................................................................................................................

افزايش قيمت خريد توافقي شيرخام
تاش هلاي  بلا  كله  كلرد  عنلوان  مسلئول  مقلام  يلك 
مسلئولان مربوطله، قيملت خريلد شليرخام در سلالجاري 
شلد.  پرداخلت  داملداران  مطالبلات  و  يافلت  افزايلش 
به گزارش »مهر«، سياوش س��ليمي با بيان اينكه با توجه به گسترش 
دامداري ها و افزايش قابل توجه ظرفيت توليد شير كشور در سال هاي 
اخير، جذب شير خام توليدي در برهه هايي از سال با مشكلات عديده اي 
مواجه بوده است، اظهار داشت: اين مسئله، پيامدهاي متعددي همچون 
سرگرداني محصول، عدم پرداخت به موقع وجه شير، قيمت پايين خريد 
و در نهايت نارضايتي گسترده دامداران را به همراه داشته  است. وي اضافه 
كرد:كارخانجات شيرخشك نيز كه توان جذب بالاي شيرخام و تبديل 
آن به محصولي با ماندگاري طولاني و قابل برگشت به زنجيره توليد را 
دارند، به دليل قيمت پايين خريد شيرخشك و خامه استحصالي از طرف 
صنايع لبني، عملاً قادر به اثربخشي در اين فرآيند پرتنش نبوده اند. دبير 
انجمن صنفي كارفرمايي شيرخش��ك كشور تصريح كرد: حتي پس از 
تصويب قيمت خريد شيرخام به مبلغ۱۴هزار و ۴۰۰ ريال در سال ۹2، 
به علت عدم تمكين خريداران و كارخانجات، توفيقي در بهبود شرايط 
و افزايش قيمت فراهم نش��د و تنها از سال ۹۳ و با آغاز طرح هاي خريد 
تضميني و حمايتي شير و تبديل آن به شيرخشك و خامه توسط وزارت 
جهادكش��اورزي با مديريت س��ازمان مركزي تعاون روستايي بود كه 

توانست تا حدودي در وضعيت بازار شير تغييرات مثبتي ايجاد كند. 
س��ليمي ادامه داد:از طرفي پرداخت مطالبات دامداران و كارخانجات 
شيرخشك با تعويق و مش��كلات فراوان روبه رو بود و همچنين قيمت 

مصوب سال ۹2 هرگز محقق نشد. 
وي اضافه كرد: خوشبختانه از اوايل ارديبهشت ماه سالجاري و با همت 
وزير جهاد كشاورزي و تلاش هاي سازمان تعاون روستايي، در زمينه 

تأمين بودجه و تخصيص اعتبارات لازم، اين مسائل حل و فصل شد. 
سليمي اضافه كرد: اين اقدام پس از چند س��ال انتظار، علاوه بر ايجاد 
دلگرمي در بين دامداران و توليدكنندگان شير، از يكسو موجب پديد 
آمدن ثبات و تعادل قيمت محصول پايه و از سوي ديگر عامل تنظيم 
بازار اس��تحصالات مربوطه نظير خامه و شيرخش��ك به نفع پايداري 

درازمدت عرضه اين فرآورده ها شده است. 
وي ادامه داد: پرداخ��ت مطالبات )كارمزد( قبل��ي كارخانجات توليد 
شيرخشك همزمان با تسويه بخش اعظم مطالبات دامداران حاكي از 

توانمندي و تأثيرگذاري كم سابقه مسئولان مربوطه است. 
..................................................................................................................

 فقط ۳۵ درصد آب استان تهران 
مصرف شرب مي شود

در استان تهران حدود ۳۵ درصد مصرف كل منابع آب استان به 
شرب اختصاص مي يابد. 

به گزارش روابط عمومي وزارت نيرو، محمدرضا بختياري، مديرعامل 
شركت آب و فاضلاب استان تهران با بيان اين مطلب ادامه داد: برخي 
از ش��هروندان مي گويند س��هم آب ش��رب از كل مصارف آبي كشور 
فقط 2 درصد است و كشاورزي بيشترين س��هم را دارد، چرا به مقوله 
صرفه جويي آب كشاورزي بيشتر پرداخته نمي شود. در اين مورد مردم 
بايد بدانند كه تهران ۰/۹ درصد مس��احت كش��ور را تشكيل مي دهد 
درحالي كه حدود ۱7 درصد جمعيت كشور را در خود اسكان داده است. 
وي افزود: حتي در كل كشور را بررسي كنيم، بايد در نظر داشته باشيم 
كه آب شرب، آب بسيار پر زحمت و گراني است و هر آبي را نمي توانيم 
وارد چرخه شرب كنيم؛ درست است كه درصدش كم است، اما هزينه 
و زحمت بسيار فراواني به كش��ور تحميل مي كند. امسال در تهران تا 
امروز 2۵۰ ميلي متر بارندگي داشته ايم، در حالي كه سال گذشته اين 

مقدار ۳۴۰ ميلي متر بوده است. 
مديرعامل آبفاي استان تهران گفت: حجم مخازن سدهاي تهران در 
حال حاضر ۸۱۰ ميليون مترمكعب است در حالي  كه سال گذشته در 
اين تاريخ يك ميليارد متر مكعب بوده است و در حال حاضر حدود ۳۰۰ 
ميليون مترمكعب كسري آب در مخازن سدهاي تأمين كننده آب شرب 
تهران داريم و كمبود ميزان بارندگي در پاييز و زمستان سال گذشته در 
۴۰ سال اخير بي سابقه بود، به گونه اي كه ما فقط ۱۰ درصد ذخيره برفِ 
سال آبي گذشته را داشتيم و ۹۰ درصد ذخيره برف كاهش پيدا كرد. 

وي در بخش ديگري از سخنانش با اشاره به اينكه با سيري در ميزان مصرف 
و مطالعه نوع برخورد مردم در جامعه شاهد هستيم كه نگاه جامعه به مقوله 
آب بس��يار تغيير كرده و بخش زيادي از جامعه اين مقوله را به خوبي حس 
كرده اند، گفت: حدود ۶۵ تا7۰ درصد شهروندان تهراني اين مسئله را رعايت 
و زير 2۰ مترمكعب در ماه آب اس��تفاده مي كنند، اما بخش كمي از جامعه 
يعني حدود 2۰ درصد مردم تهران همچنان به همان رفتار قبلي خود ادامه 
مي دهند. بختي��اري با بيان اينك��ه جامعه اي كه بدان��د وضعيت منابع آب 
كشورش به چه گونه است و با چه فرايندي آب شرب آماده مي شود، رفتار و 
شيوه مصرفش به نسبت جامعه اي كه در قبال اين مسئله آگاهي نداشته باشد، 
قطعاً بهينه تر است، اظهار داشت: دولت يارانه بالايي براي آب مي پردازد، چون 
آن را كالاي حياتي مي داند و به دليل نگاه و سياست حمايتي، قيمت آب را 
پايين نگه داشته اس��ت، اما مردم ما بايد بدانند كه در همين تهران براي هر 
مترمكعب آب بيش از 2هزار تومان هزينه مي شود و اين در حالي است كه ما 

از مردم بابت يك مترمكعب آب ۶۰۰ تومان مي گيريم.

آيا لوايح برخورد با سوداگري مسكن و كنترل افزايش اجاره عملياتي مي شود ؟ 

 2 گام بي موقع در بازار مسكن

بالاخلره از وزارت راه و شهرسلازي بله جلاي 
تراوشات ذهني در حوزه بازار پولي و بانكي، تبليغ 
اقتصاد بازار آزاد و مباحث مربوط به اقتصاد كان 
نخسلتين لايحه جدي مربوط به اجاره مسكن 
ارائه شلد كه به موجب آن و در صورت تصويب 
در هيئت دولت و مجلس اجاره مسلكن به طور 
سالانه حداكثر ۱۰ درصد افزايش خواهد يافت. 
 همچنين در خبري ديگر قرار است مجلس طرح 
ماليات بر عوايدي را به ج��اي ماليات بر خانه هاي 
خالي به صحن مجلس بكش��اند تا از اين رهگذر با 

سوادگري در بازار مسكن مقابله شود. 
اين دو طرح اگر چه تجاربي در ساير كشورها دارد، اما 
آنطور كه مسئولان تشريح كرده اند به نظر در فضاي 
كنوني بيش از آنكه اثري بر بازار مسكن داشته باشد 
براي تسكين آلام مستأجراني است كه زيربار هزينه 
زندگي كمر خم كرده اند.  هم اكنون بر اساس آمار 
هزينه خانوار سال ۹۶ و تغييرات قيمتي اجاره بها در 
سال جاري نشان مي دهد كه بيش از ۴۰ درصد كل 
هزينه خانوار صرف مسكن مي شود . اين در حالي 
است كه همين آمار در سال 7۸ كمتر از 2۵ درصد 
داشت كه در سال گذش��ته به ۳۵ درصد رسيده و 
هزينه مسكن از خورد و خوراك مردم پيشي گرفته 
است. بي شك نگاه علاقه مندان به اقتصاد بازار آزاد 
در رأس وزارت راه و شهرس��ازي و بي توجه��ي به 
حوزه مسكن در پنج سال اخير بي شك در اين روند 
بي تأثير نبوده و لي اكنون اين آمارها هش��دارهاي 
جدي به برنامه ريزان داده تا فكري براي بازار مسكن 
بكنند؛ بازاري كه در يك سال اخير قيمت ها رشدي 
بالاي 7۰ درصد در ش��هرهاي بزرگ داشته اند. از 
همين رو ، وزير راه و شهرسازي در نامه اي به معاون 
اول رئيس جمه��ور ب��راي حمايت از مس��تأجران 
يك لايحه ارائه كرده اس��ت كه بر اساس اين طرح 
اجاره بها در زمان تمديد قرارداد حداكثر۱۰ درصد 
افزايش مي يابد. در اين نامه آمده است: با عنايت به 
تحولات اخير در بازار اجاره و نياز به مداخله دولت 
براي حمايت از مستأجران و حسب تجارب جهاني 
در ش��رايطي كه اين بازار با نوسانات شديد مواجه 
مي شود، به پيوست متن پيش نويس لايحه »الحاق 
يك ماده و چند تبص��ره به قانون رواب��ط موجر و 

مستأجر سال ۱۳7۶« براي بررسي و تصويب فوري 
در هيئت محت��رم وزيران و ارس��ال آن به مجلس 
شوراي اس��لامي در قالب لايحه دو فوريتي تقديم 
مي شود. بر اساس ماده واحده اين لايحه و ۴ تبصره 
آن مستأجران تمامي قراردادهاي رسمي يا عادي 
اجاره واحدهاي مسكوني پس از زمان تصويب اين 
قانون مي توانند تا يك س��ال پس از انقضاي زمان 
قرارداد با رعايت شرايط ذيل قرارداد اجاره تمديد 
كنند و قيمت اجاره بها حداكثر تا ۱۰ درصد نسبت 
به اجاره بهاي قبلي از ط��رف موجر در زمان تمديد 
ق��رارداد قابل افزايش اس��ت. چنانچه ب��ا تقاضاي 
افزايش ۱۰ درصدي مبلغ اجاره، مستأجر موافقت 
نكند، واحد قابل تخليه است. رسيدگي به اين موضوع 

در صلاحيت شوراي حل اختلاف مي باشد. 
     اجاره ۱۰ درصدي با تورم چند درصدي؟ 

 يك كارش��ناس اقتصادي در اين باره به »جوان« 
گفت: مش��ابه اين قانون در خيلي از كشورها اجرا 
شده اس��ت و مي تواند قانون مناسبي براي كنترل 
بازار اجاره باشد. وي افزود: اما اين طرح يك اشكال 
جدي دارد، زيرا در آن كش��ورها تورم تثبيت شده 
و نرخ تورم زير ۱۰ درصد اس��ت،بنابراين افزايش 
توافقي در حد ۱۰ درصد براي مالكان منطقي بوده 
و بعضاً املاك تا پنج ساله هم اجاره داده مي شود، اما 
در زمان حاضر تنها در سال جاري قيمت هاي بيش 
از ۱۰ درصد افزايش يافته و در برخي بازارها درصد 

تغييرات قيمتي بيش از ۱۰۰ درصد است. 
وي ادامه داد: وزي��ر راه و شهرس��ازي معمولاً بر 
اقتصاد ب��ازار آزاد تأكيد بس��ياري دارد، اما طرح 
چنين لايحه اي در هيئت دولت و به منظور ارجاع 
آن به مجلس بيشتر از آنكه قابليت اجرايي داشته 
باشد، نقش تسكين دهنده مستأجراني را دارد كه 
هر روز از س��هم خورد و خوراك خود مي زنند تا 
بتوانند هزينه مس��كن را تأمين كنند يا ناگزير به 

حاشيه نشيني روي بياورند. 
 اين كارش��ناس تأكيد كرد به جاي اين طرح بهتر 
بود آقاي آخوندي بر اس��اس تفكر حاكميت بازار 
آزاد كه به شدت درباره آن تبليغ مي كنند، بر معطل 
مان��دن 2۰۰ ميليارد س��رمايه در خانه هاي خالي 
تأكيد مي كرد تا با اعمال ماليات بر خانه هاي خالي 

نه تنها قيمت اجاره بها بلكه قيمت هاي مس��كن با 
روند صعودي متوقف شود. وي تأكيد كرد: متأسفانه 
تصميم گي��ران ما كنترل و تدبير خود را از دس��ت 
داده اند. زيرا اين طرح چيزي جز اين فكر در جامعه 
تزريق نمي كند: » دولت تورم توليد مي كند و تقريب 
همه چيز از س��يمان تا آهن و. . . را ك��ه در اختيار 
ش��ركت هاي خود اس��ت، افزايش داده و انتظاردا 
رد مردم هزينه هايش را بپردازن��د.« وي ادامه داد: 
صرفنظر از تأثيرات نامطلوبي ك��ه در بازار خواهد 
داشت، پيش نويسي پر ابهام است. اگر موجر خودش 
به ملك احتياج داشته باش��د، چه بايد كند؟ شايد 
بهتر بود ايش��ان به جاي اي��ن پيش نويس، مانند 
گذشته با يك نامه به آقاي سيف مي نوشتند كه حد 

نوسان مجاز در عرضه نقدينگي ۱۰ درصد باشد. 
    الگوي خوب در شرايط نا مناسب 

عباس وطن پرور، عضو اتاق بازرگاني نيز در اين باره 
 rent control گفت: در نيوي��ورك هم قان��ون
اعمال مي شود نرخ نيز همان ۱۰ درصد است، ولي 
آيا اعمال آن در شرايط اقتصادي ايران ميسر است با 

توجه به شرايط به نظرم، هرگز! 
هرچند كه اگر لايحه شود حتماً مجلس به عنوان 
يك عملياتي تبليغات��ي فوراً تصوي��ب آن را در 
حمايت از مستأجران در دستور كار قرار مي دهد 
و بيشتر موجران به بهانه نياز شخصي دادخواست 
تخليه خواهند داد. وي تأكيد كرد: هر كار درستي 
در وهله اول زير س��اخت درست طلب مي كند و 

بعد شرايط درس��ت. ما امروز نه زير ساخت آن را 
داريم و نه در شرايط معقولي قرار داريم، در نتيجه 
هرچند مي توان��د الگوي خوبي ب��راي تعيين و 
كنترل اجاره بها باشد، ولي با شرايط فعلي بسياري 

از الگوها بي اثر خواهد شد. 
    ماليات بر عايدي به جاي ماليات

بر خانه هاي خالي 
اما دومين طرحي كه روز گذشته درباره آن براي 
ساماندهي بازار مسكن مطرح شد طرح دو فوريتي 
براي ماليات بر عايدي مسكن و زمين تقديم بود 
كه به زودي به هيئت رئيس��ه مجلس ش��وراي 

اسلامي تقديم مي شود. 
در طرح مجلس يكي از محورهاي اصلي، ثبت قيمت 
معامله در سند ملك است؛ به اين معني كه در خريد 
و فروش ملك، قيمت فروش بايد در سند ملك درج 
شود. همچنين در راستاي حمايت از توليد و ساخت 
و ساز، خانه هاي نوساز بعد از صدور پروانه ساخت به 
مدت پنج سال از پرداخت ماليات معاف خواهند بود. 

هدف از طرح مجلس، برخورد با سوداگري است. 
اما يك مق��ام مس��ئول در گفت وگو ب��ا »مهر« با 
تش��ريح جزئيات طرح دو فوريت��ي مجلس براي 
مالي��ات بر عايدي مس��كن گفت:در گام نخس��ت 
فقط س��وداگران عمده آن هم به تدريج مش��مول 
اين ماليات مي ش��وند؛ چراكه نمي خواهيم شوكي 
به بازار وارد شود و مردم عادي كه ذينفع هستند، 
دچار مشكل شوند؛ وگرنه در دنيا هم نرخ بالاتر است 
هم ميزان معافيت ها كمتر است. البته افراد عادي، 
س��ازندگان مس��كن و فعالان بخش توليد مسكن 

كشور از پرداخت اين ماليات معاف مي شوند. 
بررسي شاخص هاي حوزه مسكن، التهابات شديد 
قيمتي و كاهش قدرت خريد مردم را نشان مي دهد 
كه اين روزها مردم و مسئولان را درگير خود كرده 
است. اين در حالي اس��ت كه احتكار اين تعداد از 
خانه ها در كش��ور منجر به خروج بخش عمده اي 
از نقدينگي )حدود 2۰۰ ميليارد دلار( از مس��ير 
توليد شده اس��ت. نكته قابل تأمل اين طرح كه با 
توضيحات اين مقام مسئول بيان شده، استثنا قرار 
دادن و مش��روط كردن اين طرح پيش از تصويب 
آن در صحن مجلس اس��ت. چرا بايد اين طرح در 

صورت تصويب تدريجي اجرا شود. 
   تأثير ناچيز ماليات بر عايدي 

 اما اين تمام مشكل طرح جديد نيست، زيرا يك 
كارشناس حوزه مس��كن در اين باره مي گويد: در 
شرايط حاضر بيش بازار مسكن در ركودي عميق 
به سر مي برد كه تقريباً تأثير اين طرح با توجه به 
اعمال تدريجي آن در عمل بسيار ناچيز مي كند. 
وي ادامه مي دهد: چرا بايد طرح ماليات بر خانه هاي 
خالي كه به گفته اين مسئول بيش از 2۰۰ ميليارد 
دلار است، اجرا نشود و به جاي آن دولت و مجلس 
به دنبال طرح هايي باشد كه تأثير آني يا بلند مدت 
آن در مقابل طرح اجرا ماليات بر خانه هاي خالي 
بسيار كم است ؟ !  اين كارشناس خاطر نشان كرد: 
بر اس��اس ادعاي هاي موجود ۶۵ درصد معاملات 
مسكن، با نگاه سرمايه گذاري است، اخذ ماليات بر 
خانه هاي مؤثرترين راهكار براي خروج اين دسته 
افراد از بازار مس��كن اس��ت. وگرنه اخذ ماليات بر 
عوايدي خريد مسكن خودش مي تواند عاملي براي 
افزايش قيمت در چنين وضعيت آشفته اقتصادي 
باش��د. وي ادامه داد: بر اساس آمار منتشر شده از 
سوي بانك مركزي، در سال ۱۳۹۵ سهم هزينه اي 
مسكن در س��بد خانوار به ۳۵/۵درصد رسيده كه 
نسبت به س��ال ۱۳۸۹ حدود۵/۴ درصد افزايش 
داشته است. اين در حالي است كه در كشورهاي 
توسعه يافته، سهم هزينه اي مسكن در سبد خانوار 

حدود 7 تا ۱۵ درصد است.

 ليست دريافت كنندگان ارز دولتي
هر چه سريع تر ارائه شود

نماينده مردم نهاوند از دولت خواست كه هر چه سريع تر نحوه پرداخت 
ارز دولتي را روشن و ليست دريافت كنندگان اين ارزها را ارائه كند. 
به گزارش »ايسنا«، حسن بهرام نيا در اخطار درون دستور جلسه علني امروز 
مجلس در تذكري خطاب به رئيس جمهور گفت: با توجه به دغدغه جدي 
مردم به ويژه مقام معظم رهبري، دولت برنامه شفاف و عملياتي خود را براي 
برون رفت از شرايط اقتصادي موجود اعلام كند؛ چراكه جمهوري اسلامي با 
تكيه ايمان، اعتماد و توانمندي مردم طي ۴۰ سال گذشته از بحران هاي به 
مراتب دشوارتر از اين به سلامت و افتخار عبور كرده است. وي افزود: با توجه 
به انتظار و مطالبه جدي مردم، نامه و دستور مقام معظم رهبري گزارش 
مستندي از نحوه پرداخت ارز دولتي و ليست دريافت كنندگان اين ارزها و 
نحوه مصرف آن ارائه و روشن شود اين تصميمات عجولانه بر اساس كدام 
منطق اقتصادي اتخاذ شده، اگر وارداتي انجام شده چه اقلامي وارد شده،  با 

چه قيمتي و با چه سيستم نظارتي اين واردات انجام شده است.
..................................................................................................................

پرداخت بدهي 2۵0 ميليون دلاري نفت 
سريلانكا به ايران با چاي   

اتحاديه چاي سريانكا به بانك مركزي اين كشور پيشنهاد داده تا 
بدهي 2۵۰ ميليون دلاري نفت به ايران با صادرات چاي پرداخت شود. 
به گزارش س��اندي تايمز، اتحاديه چاي سريلانكا به تازگي پيشنهادي 
را به بانك مركزي اين كش��ور مطرح كرده كه بر اساس آن بدهي 2۵۰ 
ميليون دلاري شركت نفتي اين كشور به ايران با صادرات چاي مستهلك 
شود. اتحاديه چاي سريلانكا به دولت اين كشور گفته است با اجراي اين 
پيشنهاد هم بدهي اين كشور پرداخت مي شود و همين  كه صادرات چاي 
سريلانكا به ايران ادامه خواهد يافت. اتحاديه چاي سريلانكا گفته است 
كه اين پيشنهاد بر اساس مقررات سازمان ملل متحد است و راه را براي 
ادامه صادرات به ايران باز مي كند. پيشنهاد اتحاديه چاي سريلانكا در 
آستانه اقدامات وزارت امور خارجه اين كشور براي پايبندي به مقررات 
شوراي امنيت سازمان ملل متحد صادر شده است. وي گفت: مقامات 
اتحاديه با مسئولان بانك مركزي اين كشور اين هفته ملاقات داشتند 
و قرار است گفت وگوهاي بيشتري در هفته هاي آتي در اين باره صورت 
گيرد. آنها مي خواهند به توافقي برسند كه چگونه به مسائل و مشكلات 
تحريمي با ايران فائق آيند و كماكان صادرات چاي به ايران را ادامه دهند. 

وي ابراز اميدواري كرد اين توافق به زودي حاصل خواهد شد. 
..................................................................................................................

واردات از عمان ۴ برابر شد 
بررسلي تجلارت خارجلي ايلران و عملان در بهلار سلال 
جلاري بلا ملدت مشلابه سلال گذشلته خبلر از افزايلش قابل 
توجله روابلط اقتصلادي و تجلاري ايلران و عملان مي دهلد. 
به گزارش »ايسنا«، بر اساس تازه ترين آمار گمرك ايران از تجارت خارجي 
سه ماهه نخست سال جاري، در بهار امسال صادرات به عمان و واردات از 
اين كشور هر دو رشد چشمگيري داشته و به نظر مي رسد كه ايران در حال 
گسترش روابط اقتصادي خود با عمان است. پس از مشكلاتي كه ميان ايران 
و كشورهاي عربي حاشيه خليج فارس به وجود آمد و رابطه ايران با برخي 
از اين كشورها با چالش هاي بسيار جدي مواجه شد، ايران تصميم گرفت تا 
روابط اقتصادي خود را با كشورهايي كه از لحاظ سياسي به ايران نزديك تر 
هستند، توسعه دهد. اين موضوع در پي آن بود كه رفته رفته عراق هم كه 
يكي از مهم ترين بازارهاي صادراتي ايران بود، اقداماتي را در جهت كاهش 
واردات از ايران و افزايش قدرت توليد و رقابت توليدكنندگان خود انجام داد 
و به اين ترتيب ايران بايد به بازارهاي ديگري فكر مي كرد. در اين ميان، آمار 
گمرك نشان مي دهد كه ايران در سال جاري روابط خود را با كشور عمان 
بسيار گسترش داده است و افزايش قابل توجهي در آمار صادرات و واردات و 
در كل تجارت با ايران مشاهده مي شود. بر اساس اين گزارش، در سه ماهه 
نخست سال جاري 7۳۴ هزار تن كالا از ايران به عمان صادر شده است كه 
ارزش آن به 22۳ ميليون دلار مي رسد كه از اين لحاظ 2/۶۳ درصد از وزن 

و ۱/۹2 درصد از ارزش كل صادرات ايران را دربرمي گيرد. 
..................................................................................................................

 امريكا بزرگ ترين بانك آلمان را 
۷۵ ميليون دلار جريمه كرد

كميسيون بورس و اوراق بهادار امريكا، دويچه بانك آلمان را به دليل 
سوءاستفاده از پيش انتشار در يافت سپرده گذاري براي معامله با 
اوراق بهادار در ايالات متحده تقريباً ۷۵ ميليون دلار جريمه كرد. 
به گزارش رويترز، كميس��يون بورس و اوراق به��ادار امريكا اعلام كرد 
دويچه بانك آلمان ب��ا پرداخت تقريباً 7۵ ميلي��ون دلار به منظور حل 
و فصل تحقيقات در ارتباط با س��وءمديريت خود در مورد پيش انتشار 
دريافت سپرده گذاري براي معامله با اوراق بهادار در امريكا موافقت كرده 
است. رگولاتوري امريكا اعلام كرد دويچه بانك تحقيقات به دست آمده 
از سوي كميسيون بورس و اوراق بهادار ايالات متحده را نه پذيرفته و نه 
رد كرده است؛ اما قبول كرده كه سود به دست آمده از سوءمديريت خود 
را در ارتباط با دريافت سپرده گذاري براي معامله با اوراق بهادار در امريكا 
برگرداند و جريمه 7۵ ميليون دلاري را پرداخت كند. بر همين اساس، 
كميسيون بورس و اوراق بهادار امريكا اعلام كرد كه تحقيقات انجام گرفته 
نشان مي دهد دويچه بانك در ارتباط با پيش انتشار دريافت سپرده گذاري 
براي معامله با اوراق بهادار سوء استفاده كرده است. همچنين رگولاتوري 
امريكا اعلام كرد، هر گونه كوتاهي و قصور در اين باره مي تواند به ارتباط 
زنجيره اي اين تراكنش ها از بانك س��پرده گذاري ت��ا كارگزار در بازارها 
آسيب زند و براي صاحبان دريافت سپرده گذاري به منظور معامله با اوراق 

بهادار سوء استفاده احتمالي را ايجاد كند. 
..................................................................................................................

دولت هاي اروپايي بدهكارتر شدند 
در سله ماهله نخسلت سلال 2۰۱۸، متوسلط بدهلي بله توليد 
ناخالص داخلي منطقه يورو به ۸6/۸ درصد افزايش يافته اسلت. 
به گزارش مركز آمار اتحاديه اروپا، اين ميزان ۰/۱ درصد بيشتر از نسبت 
ثبت شده در سه ماهه پاياني سال 2۰۱7 است. با اين حال در اتحاديه 
اروپا اين نرخ از ۸۱/۶درص��د به ۸۱/۵ درصد كاهش يافته اس��ت. در 
مقايسه با سه ماهه نخست سال 2۰۱7، نسبت بدهي به توليد ناخالص 
هم در منطقه يورو و هم در اتحاديه اروپا كاهش يافته است. بدهي هاي 
عمومي دولت با ۱۶/2 درصد، بزرگ ترين س��هم از بدهي كش��ورهاي 
عضو اتحاديه اروپا را دارند و پس از آن وام ها با ۱۴/2 درصد در رده دوم 
قرار دارن��د. كمترين ميزان بدهي ها هم متعلق ب��ه وام هاي خارجي و 
سپرده هاي ارزي با ۳ و ۴/۱ درصد است. بيشترين نسبت بدهي به توليد 
ناخالص داخلي در بين كشورهاي عضو اتحاديه اروپا تا پايان سه ماهه 
نخست امسال متعلق به يونان با ۱۸۰/۴ درصد است و پس از اين كشور، 
ايتاليا با ۱۳۳/۴ درصد و پرتغال با ۱2۶/۴ درصد به ترتيب در رده هاي 
دوم و سوم قرار دارند. كمترين نسبت بدهي به توليد ناخالص داخلي 
در بين كشورهاي عضو اتحاديه اروپا تا پايان سه ماهه نخست امسال 
متعلق به استوني با ۸/7 درصد است و پس از اين كشور، لوكزامبورگ 
با 22/2 درصد و بلغارس��تان با 2۴/۱ درصد به ترتيب در رده هاي دوم 
و سوم قرار دارند. در مقايسه با سه ماهه پاياني سال 2۰۱7، بيشترين 
افزايش در نس��بت بدهي به توليد ناخالص داخلي مربوط به بلژيك با 
2/۹ درصد، يونان با ۱/۶ درصد، اسلووني و جمهوري چك با ۱/۴ درصد 
بوده و بيشترين كاهش نسبت بدهي به توليد ناخالص داخلي متعلق به 
لتوني با ۴/۴ درصد، ليتواني با ۳/۵ درصد، قبرس با 2/۸ درصد و سوئد 

با 2/۶درصد مشاهده شده است.

مهران ابراهيميان 
   گزارش  یک
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